



SECURITY COUNCIL OFFICIAL RECORDS

THIRTEENTH YEAR

840

th MEETING : 25 NOVEMBER 1958

ème SÉANCE : 25 NOVEMBRE 1958

TREIZIÈME ANNÉE

CONSEIL DE SÉCURITÉ DOCUMENTS OFFICIELS

NEW YORK

TABLE OF CONTENTS

	Page
Provisional agenda (S/Agenda/840).....	1
Expression of thanks to the retiring President.....	1
Statement by the President.....	1
Adoption of the agenda.....	3
Date of an election to fill a vacancy in the International Court of Justice (S/4111)	3
Letter dated 16 November 1958 from the Minister of Foreign Affairs of Lebanon to the President of the Security Council (S/4113).....	4

TABLE DES MATIÈRES

Ordre du jour provisoire (S/Agenda/840).....	1
Remerciements au Président sortant.....	1
Déclaration du Président.....	1
Adoption de l'ordre du jour.....	3
Date d'une élection visant à pourvoir un siège à la Cour internationale de Justice (S/4111).....	3
Lettre, en date du 16 novembre 1958, adressée au Président du Conseil de sécurité par le Ministre des affaires étrangères du Liban (S/4113).....	4

Relevant documents not reproduced in full in the records of the meetings of the Security Council are published in quarterly supplements to the *Official Records*.

Symbols of United Nations documents are composed of capital letters combined with figures. Mention of such a symbol indicates a reference to a United Nations document.

* * *

Les documents pertinents qui ne sont pas reproduits *in extenso* dans les comptes rendus des séances du Conseil de sécurité sont publiés dans des suppléments trimestriels aux *Documents officiels*.

Les cotes des documents de l'Organisation des Nations Unies se composent de lettres majuscules et de chiffres. La simple mention d'une cote dans un texte signifie qu'il s'agit d'un document de l'Organisation.

EIGHT HUNDRED AND FORTIETH MEETING

Held in New York, on Tuesday, 25 November 1958, at 3 p.m.

HUIT CENT QUARANTIÈME SÉANCE

Tenue à New-York, le mardi 25 novembre 1958, à 15 heures.

President: Mr. Jorge E. ILLUECA (Panama).

Present: The representatives of the following countries: Canada, China, Colombia, France, Iraq, Japan, Panama, Sweden, Union of Soviet Socialist Republics, United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland, United States of America.

Provisional agenda (S/Agenda/840)

1. Adoption of the agenda.
2. Date of an election to fill a vacancy in the International Court of Justice (S/4111).

Expression of thanks to the retiring President

1. The PRESIDENT (*translated from Spanish*): Before we start our work, I should like to convey to the representative of Japan our appreciation of the dignified manner with which he presided over the proceedings of the Security Council during the month of October. This is no mere casual remark. Ambassador Matsudaira, as the distinguished representative of an age-old culture, contributed his great ability to the work of this Council and did honour to a great diplomatic tradition.

2. Mr. MATSUDAIRA (Japan) (*translated from French*): Mr. President, I should like to say how touched I am by your very kind words. I feel that I am unworthy of your praise and I prefer to consider it as the expression of friendly feelings towards my country and its people. On that basis, I should like to thank you and to take this opportunity to congratulate you on the fact that, for the first time in the history of the United Nations, a representative of Panama is presiding over the Security Council.

Statement by the President

3. The PRESIDENT (*translated from Spanish*): Since this is the first time that my country occupies the presidency of the Security Council, I should like to make a brief statement before we examine the agenda of today's meeting.

Président : M. Jorge E. ILLUECA (Panama).

Présents : Les représentants des pays suivants : Canada, Chine, Colombie, France, Irak, Japon, Panama, Suède, Union des Républiques socialistes soviétiques, Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Etats-Unis d'Amérique.

Ordre du jour provisoire (S/Agenda/840)

1. Adoption de l'ordre du jour.
2. Date d'une élection visant à pourvoir un siège à la Cour internationale de Justice (S/4111).

Remerciements au Président sortant

1. Le PRÉSIDENT (*traduit de l'espagnol*) : Avant d'aborder nos travaux, je veux m'acquitter d'un devoir agréable : exprimer au représentant du Japon notre reconnaissance pour la manière remarquable dont il a exercé la présidence du Conseil de sécurité pendant le mois d'octobre. Ce n'est d'ailleurs pas là seulement une formule de circonstance. M. Matsudaira, digne représentant d'une culture millénaire, a apporté aux travaux du Conseil la contribution de son talent, d'une manière qui fait honneur à une grande tradition diplomatique.

2. M. MATSUDAIRA (Japon) : Monsieur le Président, je voudrais vous dire combien je suis touché des très aimables paroles que vous venez de prononcer à mon égard. Bien que je m'estime indigne de cet éloge, je veux y voir l'expression de sentiments amicaux à l'égard de mon pays et de son peuple. Je voudrais, dans ce sens, vous remercier de ces paroles, et profiter de l'occasion pour vous présenter mes félicitations puisque, pour la première fois dans l'histoire de l'Organisation des Nations Unies, un représentant de Panama préside le Conseil de sécurité.

Déclaration du Président

3. Le PRÉSIDENT (*traduit de l'espagnol*) : Mon pays occupe aujourd'hui pour la première fois la présidence du Conseil de sécurité; il me paraît donc opportun de faire une courte déclaration avant de passer à l'ordre du jour de la séance.

4. The Government of the Republic of Panama considers that the exercise of the office of President of the Security Council, in addition to being an honour bringing with it delicate responsibilities, is of great significance because it illustrates the principle of the sovereign equality of States and recognizes the equality of large and small nations in the service of the United Nations.

5. I shall refer first to the question of disarmament in so far as it comes within the jurisdiction of the Security Council and the Military Staff Committee.

6. The resolution recently adopted by the General Assembly to establish a Disarmament Commission composed of the eighty-one Member States [*resolution 1252 D (XIII)*] makes it necessary for the members of the Council and for the Secretary-General to consider methods of co-ordinating the work of the Disarmament Commission with the functions conferred by the Charter upon the Security Council and the Military Staff Committee.

7. It is true that under Article 11 of the Charter the Assembly may make recommendations to the Members or to the Security Council or to both with regard to the principles governing disarmament and the regulation of armaments, but that authority does not mean that the Security Council and the Military Staff Committee can abdicate the functions specifically conferred upon them by Articles 26 and 47 of the Charter for formulating plans relating to the regulation of armaments and possible disarmament.

8. In a single generation, mankind has witnessed a scientific revolution without parallel in history, beside which the Industrial Revolution, which was said to have changed the world more than it had been changed in the previous ten centuries, seems mere child's play. Just as science is extending the frontiers of knowledge and increasing the creative and destructive capacity of man, international problems are reaching new dimensions. There must be new intellectual processes that will bring into being a new and creative mental attitude so that we may seek and find solutions in keeping with the realities of our time.

9. Routine procedures no longer suffice to solve the gigantic difficulties in the way of maintaining international peace and security. Modern international law demands a new dynamics which will enable the international community to define its aims from time to time, for those aims must be kept in proportion to the needs of Member States and to the resources available for the solution of current problems.

10. Towards that end, the United Nations Charter, in paragraph 2 of Article 28, provides the possibility for periodic meetings of the Security Council, the obvious purpose being that the activities of the Council should go beyond the mere peaceful settlement of disputes and action with respect to threats to the peace, breaches of the peace, and acts of aggression.

11. Although rule 4 of our provisional rules of pro-

4. Le Gouvernement de la République de Panama voit dans l'exercice de cette présidence un honneur assorti de lourdes responsabilités et un fait de la plus haute importance. Il y voit en effet une manifestation du principe de l'égalité souveraine des Etats et la reconnaissance de ce fait que toutes les nations, grandes et petites, apportent une contribution égale au service de l'Organisation.

5. Je voudrais dire tout d'abord quelques mots de la question du désarmement, et des fonctions dévolues respectivement au Conseil de sécurité et au Comité d'état-major dans ce domaine.

6. La résolution que l'Assemblée générale a adoptée récemment et qui prévoit une Commission du désarmement composée des 81 Etats Membres [*résolution 1252 D (XIII)*] oblige les membres du Conseil et le Secrétaire général à étudier la façon dont les travaux de ladite commission devront être coordonnés avec les fonctions assignées par la Charte des Nations Unies au Conseil de sécurité et au Comité d'état-major.

7. S'il est vrai que, conformément à l'Article 11 de la Charte, l'Assemblée peut faire des recommandations aux Etats Membres ou au Conseil de sécurité, ou encore aux Etats et au Conseil de sécurité, il n'en découle nullement que le Conseil de sécurité et le Comité d'état-major peuvent abdiquer l'exercice des fonctions que leur attribuent expressément les Articles 26 et 47 de la Charte pour ce qui est de l'élaboration de plans relatifs à la réglementation des armements et au désarmement éventuel.

8. En une seule génération, l'humanité a assisté à une révolution scientifique sans parallèle dans l'histoire, en comparaison de laquelle la révolution industrielle, qui passe pourtant pour avoir plus changé la face du monde que ne l'avaient fait les 10 siècles précédents, fait figure de jeu d'enfant. Dans la mesure même où la science repousse les frontières de la connaissance et accroît les capacités créatrices et destructrices de l'homme, les problèmes internationaux prennent des dimensions nouvelles. La nécessité apparaît de nouvelles démarches intellectuelles qui tracent la voie d'une attitude mentale originale et vigoureuse et permettent de rechercher et de trouver des solutions à la mesure des réalités de notre époque.

9. Les solutions de routine ne permettent plus de résoudre les énormes problèmes que pose le maintien de la paix et de la sécurité internationales. Le droit international moderne exige que l'on se place dans une perspective dynamique, grâce à laquelle la communauté internationale pourra définir périodiquement ses objectifs. Et ceux-ci doivent rester en rapport avec les besoins des Etats Membres et les ressources disponibles pour la solution des problèmes actuels.

10. De ce point de vue, la Charte des Nations Unies, au paragraphe 2 de son Article 28, offre le recours des réunions périodiques du Conseil de sécurité. Cette disposition a un but évident : ne pas limiter l'action du Conseil au simple règlement pacifique des différends et aux mesures à prendre en cas de menace contre la paix, de rupture de la paix ou d'acte d'agression.

11. Bien que l'article 4 du règlement provisoire du

cedure states that the periodic meetings called for in Article 28, paragraph 2 of the Charter shall be held twice a year, at such times as the Security Council may decide, up to the present time effect has not been given to that sound provision. There are some who feel that the device of periodic meetings of the Security Council at the level deemed appropriate by Governments should be understood as a means of validating the purpose stated in Article 1, paragraph 4 of the Charter, namely, to be a centre for harmonizing the actions of nations in the attainment of the common ends of the United Nations. If that is so — and there is no reason to believe the contrary — it would be well if the members of the Council were to ponder the advisability of periodic meetings of the Security Council with a view to giving fresh impetus to the international organization in its search for the solution of some of the major international problems.

12. In effect, Article 28 of the Charter creates the procedural means for the Council to be what it is supposed to be: an executive organ capable of establishing an international policy which will promote collective international interests, gradually reduce the importance of differences between States and, in short, restore to the world the confidence necessary to dispel fears of extermination by surprise attack.

13. I leave it to representatives to reflect on the points I have mentioned in the hope that they may in future be considered in relation to the work of this Council.

Adoption of the agenda

The agenda was adopted.

Date of an election to fill a vacancy in the International Court of Justice (S/4111)

14. The PRESIDENT (*translated from Spanish*): As a matter preliminary to our debate on the substance of the item, I wish, as President of the Security Council, to pay a tribute to the memory of Dr. José Gustavo Guerrero, the illustrious Salvadorian jurist whose untimely death occurred on 25 October 1958, during his term as Judge of the International Court of Justice.

15. The name of Dr. José Gustavo Guerrero, a badge of honour for Latin America, has won world renown because of his great achievements in education, diplomacy and law. Not only did he have a brilliant political career as a Minister of El Salvador holding the portfolios of Education, Justice and Foreign Relations, but his international career had the dimensions of real greatness. In his exercise of the highest offices in the international community, Dr. Guerrero combined wisdom with uprightness, and great knowledge with justice. Thus he won a place of honour in the history of his country, of America and of the world. Dr. Guerrero's participation in the Council of the League of Nations in 1927, his achievements as President of the tenth Assembly of the League in 1929, as President of the Permanent Court of International Justice from 1937 to 1945 and as President of the International Court of

Conseil stipule que les réunions périodiques prévues à l'Article 28, paragraphe 2, de la Charte ont lieu deux fois par an, aux dates fixées par le Conseil de sécurité, jusqu'à présent cette louable disposition n'a été suivie d'aucun effet. Certains considèrent que, si le Conseil de sécurité tenait des réunions périodiques à l'échelon jugé approprié par les gouvernements, il y aurait là un moyen de donner suite au paragraphe 4 de l'Article premier de la Charte, aux termes duquel l'Organisation des Nations Unies doit être un centre où s'harmonisent les efforts des nations vers certaines fins communes. S'il en est ainsi — et il n'y a pas de raison de penser le contraire — il serait hautement souhaitable que les membres du Conseil s'interrogent sur l'opportunité de donner à l'Organisation internationale, par des réunions périodiques du Conseil de sécurité, un nouvel élan qui l'orienterait vers la solution de quelques-uns des problèmes les plus importants sur la scène internationale.

12. En effet, l'Article 28 de la Charte définit une procédure qui permet au Conseil de remplir le rôle qui doit être le sien : celui d'un organe exécutif, capable d'arrêter une politique internationale qui serve l'intérêt de la communauté internationale, réduise peu à peu les divergences entre Etats, et, en somme, rende au monde la confiance nécessaire, dissipant ainsi les craintes de chacun au sujet d'une attaque par surprise qui conduirait à l'anéantissement.

13. Voilà quelques réflexions que je voulais vous soumettre, dans l'espoir que le Conseil pourra les étudier dans l'avenir.

Adoption de l'ordre du jour

L'ordre du jour est adopté.

Date d'une élection visant à pourvoir un siège à la Cour internationale de Justice (S/4111)

14. Le PRÉSIDENT (*traduit de l'espagnol*) : Avant de passer à l'examen au fond de la question à l'ordre du jour, je voudrais, en tant que Président du Conseil de sécurité, rendre hommage à la mémoire de l'illustre juriste salvadorien, M. José Gustavo Guerrero, juge à la Cour internationale de Justice, qui est décédé le 25 octobre 1958.

15. La réputation de M. Guerrero, motif d'orgueil pour l'Amérique latine, était, au moment de son décès, universelle en raison de l'immense œuvre éducative, diplomatique et juridique accomplie par M. Guerrero. Si sa carrière politique a été brillante, en tant que ministre de son pays, titulaire des portefeuilles de l'instruction publique, de la justice et des relations extérieures, nous pouvons dire que sa carrière internationale a atteint véritablement la grandeur. M. Guerrero, appelé, au service de la communauté internationale, à de hautes responsabilités, a su concilier la prudence et la rectitude, la sagesse et la justice. Il a su ainsi conquérir une place d'honneur dans l'histoire de son pays, de l'Amérique et du monde. En 1927, M. Guerrero a représenté son pays au Conseil de la Société des Nations; il a présidé en 1929 la dixième session de l'Assemblée de cette organisation. Il a ensuite présidé

Justice from 1946 to 1949 are milestones of the constructive achievements of an exemplary life dedicated to the service of mankind.

16. For the noble people of El Salvador, for America and for the United Nations, the death of Judge Guerrero is an irreparable loss, but for posterity and future generations all over the world, his thoughts and his ideals, set down in his writings and his judgements, remain as a living testimony of honour and righteousness.

17. The PRESIDENT (*translated from Spanish*): We meet in accordance with Article 14 of the Statute of the International Court of Justice, so that the Council may fix the date of the election to fill the vacancy on the International Court resulting from the death of Judge Guerrero.

18. Following the practice established in such cases, I am submitting for your consideration a draft resolution under which the election to fill the vacancy would take place during the fourteenth session of the General Assembly or any special session which might be held before the fourteenth session.

19. The draft resolution has been distributed to members of the Council. Before opening the discussion on it, I should like to make a clarification. When the operative part of the draft resolution says that the election to fill the vacancy shall take place during the fourteenth session or during a special session, it refers to the special sessions for which provision is made in paragraph (a) of rule 8 of the rules of procedure of the General Assembly. I make this explanation in order to prevent any confusion. The term special session cannot in any case be made to cover an emergency session; it means only a special session coming under paragraph (a) of rule 8 of the rules of procedure.

20. Moreover, for the information of members, I should like to say that the Secretary-General addressed a letter on 14 November to the members of the Permanent Court of Arbitration and to the national groups which are authorized to submit nominations of candidates to fill vacancies informing them that they had three months to submit those nominations; thus, all the provisions of Articles 5 and 14 of the Statute of the International Court of Justice have been duly taken into account.

21. If there is no objection, I shall consider that this draft resolution is adopted.

The draft resolution was adopted unanimously.

Letter dated 16 November 1958 from the Minister of Foreign Affairs of Lebanon to the President of the Security Council (S/4113)

22. The PRESIDENT (*translated from Spanish*): The Security Council has thus concluded consideration of the item on the agenda of this meeting. I should like, however, to take this opportunity to draw the attention of the members of the Council to other documents

la Cour permanente de Justice internationale de 1937 à 1945, et la Cour internationale de Justice de 1946 à 1949. Ce sont là autant de jalons qui marquent l'œuvre accomplie au cours d'une vie exemplaire consacrée au service de l'humanité.

16. Pour le noble peuple salvadorien, pour l'Amérique et pour l'Organisation des Nations Unies, la disparition de M. Guerrero représente une perte irréparable. Nous trouvons cependant une consolation dans le fait qu'il a laissé à la postérité et aux générations nouvelles de tous les pays sa pensée et ses idéaux, exprimés dans ses œuvres et dans ses paroles, enseignement vivant d'honneur et de rectitude.

17. Conformément à l'Article 14 du Statut de la Cour internationale de Justice, le Conseil de sécurité s'est réuni pour fixer la date de l'élection destinée à pourvoir le siège devenu vacant à la Cour internationale de Justice, à la suite du décès de M. Guerrero.

18. Selon l'usage, j'invite les membres du Conseil à examiner un projet de résolution prévoyant que ladite élection aura lieu durant la quatorzième session de l'Assemblée générale ou pendant une session extraordinaire qui aurait lieu avant la quatorzième session.

19. Le projet de résolution a été distribué aux membres du Conseil. Avant de passer au débat, je voudrais donner un éclaircissement. Aux termes du projet, l'élection aurait lieu durant la quatorzième session ou pendant toute session extraordinaire qui la précéderait : par là, il faut entendre les sessions extraordinaires visées à l'alinéa a de l'article 8 du règlement de l'Assemblée générale. Je donne cet éclaircissement afin d'éviter certaines confusions. Il ne s'agit en aucune façon des sessions extraordinaires d'urgence, mais bien des sessions envisagées à l'alinéa a de l'article 8 du règlement.

20. D'autre part, pour l'information des représentants, je crois utile de signaler que le Secrétaire général a adressé, le 14 novembre, une lettre aux membres de la Cour permanente d'arbitrage et aux groupes nationaux habilités à présenter des candidatures pour pourvoir aux vacances; dans cette lettre, le Secrétaire général soulignait qu'ils disposent d'un délai de trois mois pour présenter les demandes. Ainsi, toutes les dispositions fondamentales des Articles 5 et 14 du Statut de la Cour internationale de Justice ont été dûment observées.

21. S'il n'y a pas d'objection, je considérerai le projet de résolution comme adopté par le Conseil.

A l'unanimité, le projet de résolution est adopté.

Lettre, en date du 16 novembre 1958, adressée au Président du Conseil de sécurité par le Ministre des affaires étrangères du Liban (S/4113)

22. Le PRÉSIDENT (*traduit de l'espagnol*) : Le Conseil de sécurité a terminé l'examen de la question inscrite à l'ordre du jour de la séance. Je voudrais cependant profiter de cette occasion pour signaler à l'attention des membres du Conseil d'autres documents

recently distributed. They are the following: A letter dated 16 November addressed to me by the Minister of Foreign Affairs of Lebanon [S/4113]; the fifth report of the United Nations Observation Group in Lebanon [S/4114], and a letter dated 17 November sent to me by the Secretary-General [S/4115].

23. In his letter of 16 November, the Minister of Foreign Affairs of Lebanon has requested the Council to delete from the list of matters of which it is seized the Lebanese complaint submitted to it on 22 May 1958 [S/4007]. The Lebanese Government has further requested the Council to ask the Secretary-General to communicate its decision to the General Assembly.

24. In its fifth report, dated 14 November, the United Nations Observation Group in Lebanon states as a conclusion that, since the task assigned to it may be regarded as completed, the withdrawal of the United Nations Observation Group in Lebanon should now be undertaken. The Secretary-General, in a letter dated 17 November, has informed the members of the Council of the measures being taken for the liquidation of that operation.

25. In view of the statement of the Lebanese Government and of the recommendation of the Observation Group, it seems appropriate to decide now whether the members of the Security Council agree to the deletion from the list of matters before it of the complaint submitted by the Lebanese Government on 22 May 1958 and to the liquidation of the operation of the United Nations Observation Group in Lebanon.

26. In view of these circumstances, I have consulted with the members of the Council and all appear to agree to making those decisions. Consequently, if there is no objection, I shall place on record that the Council has agreed to delete from the list of matters of which it is seized the complaint submitted by the Lebanese Government on 22 May 1958, on the understanding that the Secretary-General shall communicate that decision to the General Assembly in accordance with the mandate conferred upon him in the resolution of 21 August 1958 [resolution 1237 (ES-III)].

It was so decided.

The meeting rose at 4.10 p.m.

qui ont été distribués récemment, et qui sont : une lettre, en date du 16 novembre, que m'a adressée le Ministre des affaires étrangères du Liban [S/4113], le cinquième rapport du Groupe d'observation des Nations Unies au Liban [S/4114], une lettre, en date du 17 novembre, que m'a adressée le Secrétaire général [S/4115].

23. Dans sa lettre du 16 novembre, le Ministre des affaires étrangères du Liban demande que la plainte déposée par son gouvernement le 22 mai 1958 [S/4007] soit rayée de la liste des questions dont le Conseil est saisi. Le Gouvernement libanais demande en outre que le Conseil de sécurité invite le Secrétaire général à communiquer cette décision à l'Assemblée générale.

24. Dans son cinquième rapport, en date du 14 novembre, le Groupe d'observation des Nations Unies au Liban conclut que, la mission qui lui avait été confiée pouvant être considérée comme accomplie, il conviendrait de procéder à présent au retrait du Groupe d'observation des Nations Unies au Liban. Le Secrétaire général a informé les membres du Conseil, par lettre en date du 17 novembre, des mesures prises pour mettre fin à cette opération.

25. Vu la déclaration du Gouvernement libanais et la recommandation du Groupe d'observation, il appartient maintenant au Conseil de décider s'il entend rayer de la liste des questions dont il est saisi la plainte formulée le 22 mai 1958 par le Gouvernement libanais et mettre fin aux opérations du Groupe d'observation des Nations Unies au Liban.

26. Dans ces conditions, j'ai consulté les membres du Conseil, qui semblent tous d'avis de prendre une décision dans ce sens. En conséquence, s'il n'y a pas d'objection, je ferai consigner au procès-verbal que le Conseil a décidé de supprimer de la liste des questions dont il est saisi la plainte formulée par le Gouvernement libanais le 22 mai 1958, étant entendu que le Secrétaire général en informera l'Assemblée générale, comme il découle de la résolution du 21 août 1958 [résolution 1237 (ES-III)].

Il en est ainsi décidé.

La séance est levée à 16 h. 10.

**SALES AGENTS FOR UNITED NATIONS PUBLICATIONS
DEPOSITAIRES DES PUBLICATIONS DES NATIONS UNIES**

ARGENTINA-ARGENTINE

Editorial Sudamericana, S.A., Aliso 500, Buenos Aires.

AUSTRALIA-AUSTRALIE

Melbourne University Press, 369/71 Lonsdale Street, Melbourne C.1.

AUSTRIA-AUTRICHE

Gerald & Co., Graben 31, Wien, 1.
B. Willenstorff, Markus Sittikusstrasse 10, Salzburg.

BELGIUM-BELGIQUE

Agence et Messageries de la Presse, S.A., 14-22, rue du Perail, Bruxelles.

BOLIVIA-BOLIVIE

Libreria Salcoctones, Casilla 972, La Paz.

BRAZIL-BRESIL

Libreria Agir, Rua Mexico 98-B, Caixa Postal 3291, Rio de Janeiro.

BURMA-BIRMANIE

Curator, Govt. Book Depot, Rangoon.

CAMBODIA-CAMBODGE

Entreprise khmère de librairie, Phnom-Penh.

CANADA

The Queen's Printer, Ottawa, Ontario.

CYLON-CEYLAN

Lake House Bookshop, Assoc. Newspapers of Ceylon, P.O. Box 244, Colombo.

CHILE-CHILI

Editorial del Pacifico, Ahumada 87, Santiago.

CHINA-CHINE

Libreria Iyenz, Cailla 205, Santiago.

IRAQ-IRAQ

"Guliy", 482 Fardowif Avenue, Teheran.

IRELAND-IRLANDE

Stationery Office, Dublin.

ISRAEL

Blumstein's Bookstores, 35 Allenby Rd. and 48 Nachal Benjamin St., Tel Aviv.

ITALY-ITALIE

Libreria Commissionaria Sansoni, Via Gino Capponi 26, Firenze, & Via D. A. Azuni 15/A, Roma.

JAPAN-JAPON

Maruzen Company, Ltd., 6 Tori-Nichome, Nishinbashi, Tokyo.

JORDAN-JORDANIE

Joseph I. Bahaus & Co., Dar-ul-Kutub, Box 66, Amman.

KOREA-COREE

Eul-Yoo Publishing Co., Ltd., 5, 2-KA, Chongno, Seoul.

LEBANON-LIBAN

Khayat's College Book Cooperative 92-94, rue Bliss, Beirut.

LIBERIA

J. Momolu Kamara, Monrovia.

LUXEMBOURG

Librairie J. Schummer, Luxembourg.

MEXICO-MEXIQUE

Editorial Haimos, S.A., Ignacio Maliscal 41, México, D.F.

MOROCCO-MAROC

Bureau d'études et de participations Industrielles, 8, rue Michaux-Bellaire, Rabat.

NETHERLANDS-PAYS-BAS

N.V. Martinus Nijhoff, Lange Voorhout 9, 's-Gravenhage.

NEW ZEALAND-NOUVELLE-ZELANDE

United Nations Association of New Zealand, C.P.O. 1011, Wellington.

NORWAY-NORVEGE

Johan Grundt Tanum Forlag, Kr. Augustsgt. 7A, Oslo.

PAKISTAN

The Pakistan Co-operative Book Society, Decca, East Pakistan.

PANAMA

José Menéndez, Apartado 2052, Av. 8A, sur 27-58, Panamá.

PARAGUAY

Agencia de Librerías de Salvador Nizza, Calle Pie. Franco No. 39-43, Asunción.

PERU-PEROU

Libreria Internacional del Perú, S.A., Lima.

PHILIPPINES

Alemar's Book Store, 769 Rizal Avenue, Manila.

PORTUGAL

Libreria Rodrigues, 186 Rua Aurea, Lisboa.

SINGAPORE-SINGAPOUR

The City Book Store, Ltd., Callyer Quay.

SPAIN-ESPAGNE

Libreria Bosch, 11 Ronda Universidad, Barcelona.

SWEDEN-SUEDE

C. E. Fritze's Kungl. Hovbokhandel A-B, Fredsgatan 2, Stockholm.

SWITZERLAND-SUISSE

Librairie Payot, S.A., Lausanne, Genève.

THAILAND-THAÏLANDE

Framuan Mit, Ltd., 55 Chakrawat Road, Wat Tuk, Bangkok.

TURKEY-TURQUIE

Librairie Hachette, 469 Isiklul Caddesi, Beyoglu, Istanbul.

UNION OF SOUTH AFRICA-UNION SUD-AFRICAINE

Van Schaik's Bookstore (Pty.), Ltd., Box 724, Pretoria.

UNION OF SOVIET SOCIALIST REPUBLICS-UNION DES REPUBLIQUES SOCIALISTES SOVIETIQUES

Mozhdunarodnaya Knizka, Smolenskaya Ploshchad, Moskva.

UNITED ARAB REPUBLIC-REPUBLIQUE ARABE UNIE

Librairie "La Renaissance d'Egypte", 9 Sh. Adly Pasha, Cairo.

UNITED KINGDOM-ROYAUME-UNI

H. M. Stationery Office, P.O. Box 569, London, S.E.1.

UNITED STATES OF AMERICA-ETATS-UNIS D'AMERIQUE

International Documents Service, Columbia University Press, 2960 Broadway, New York 27, N. Y.

URUGUAY

Representación de Editoriales, Prof. H. D'Elia, Plaza Cagancha 1342, 1° piso, Montevideo.

VENEZUELA

Libreria del Este, Av. Miranda, No. 52, Edif. Galipán, Caracas.

VIET-NAM

Librairie-Papeterie Xuân Thu, 185, rue Tu-Du, B.P. 283, Saigon.

YUGOSLAVIA-YOUGOSLAVIE

Conferijeva Založba, Ljubljana, Slovenija. Džavna Proizvedbe, Jugoslovenska Knjižna, Terazije 27/11, Beograd. Prosvjeta, 5, Trg Bratstva i Jedinstva, Zagreb.

Orders and inquiries from countries where sales agents have not yet been appointed may be sent to Sales and Circulation Section, United Nations, New York, U.S.A., or Sales Section, United Nations Office, Palais des Nations, Geneva, Switzerland.

Les commandes et demandes de renseignements émanant de pays où il n'existe pas encore de dépositaires peuvent être adressées à la Section des ventes et de la distribution, Organisation des Nations Unies, New-York (Etats-Unis d'Amérique), ou à la Section des ventes, Organisation des Nations Unies, Palais des Nations, Genève (Suisse).

[6081]